

# 垂洲研究

◆ 第 75 期 ◆

香港珠海學院亞洲研究中心



# 目 次

(2019年7月出版)

## 第壹部分：專 論

### 一、董正華

「世界歷史」在中國——以「世界現代化進程研究」為重點..... 9

### 二、侯 杰、付中志

北京是前臺、天津是後臺——試析北洋軍閥政治的運作邏輯..... 25

### 三、胡欣立

從《反分裂國家法》到《國家安全法》涉港澳台部分的立法觀察..... 49

### 四、王永興、孔笑微

博弈視角下的地下經濟參與人行為分析..... 65

### 書 評

### 五、徐 康

問神州大地，誰主浮沉？

《紅色工程師的崛起·清華大學與中國技術官僚階級的起源》..... 79

## 第貳部分：《蔡元培與近代中國》國際學術 研討會論文專輯（上）

### 一、劉季倫

蔡元培爭取人權的思想與行動 ..... 105

### 二、郭 婷

蔡元培的世俗主義、世界主義和審美精神 ..... 165

### 三、歐陽哲生

新文化的理想與困窘——蔡元培看五四運動 ..... 183

### 四、唐屹軒

近代中國職業教育的思想與實踐——以蔡元培、  
唐文治為例 ..... 205

## 第參部分：第十九屆海峽兩岸及港澳地區歷 史學研究生論文發表會

### ——全球視野下世界與中國的近 現代化

#### ◆活動留影◆

一、本刊編輯部：大會紀要 ..... 237

二、周正方：會議綜述 ..... 249

***ASIAN STUDIES***No. 72  
**Contents****Part I****Articles**

1. Dong Zhenghua: "World History" in China - Focusing on" Research on the Process of World Modernization" . . . . . (9)
2. Hou Jie / Fu Zhongzhi: Beijing: on the Stage, Tianjin: Behind the Scene — The Political Logistic of the Northern Warlords. . . (25)
3. Hu Hsinli: Observations on the articles relevant to Hong Kong, Macau and Taiwan under the Anti-Secession Law and National Security Law of PRC . . . . . (49)
4. Wang Yongxing / Kong Xiaowei, Vivian: The Analysis of Behavior in Underground Economy: based on Game Theory . . . (65)

**Reviews**

5. Sam Tsui: Rise of the Red Engineers: The Cultural Revolution and the Origins of China's New Class (Chinese Edition) . . . . . (79)

**Part II****Papers Collection of "Cai Yuanpei and the contemporary China Conference"**

1. Liu Chilu: Cai Yuanpei's Fight for Human Rights: Thought and Action . . . . . (105)
2. Guo Ting: Cai Yuanpei' Secularism, Cosmopolitanism, and Aesthetics. . . . . (165)
3. Ouyang Zhesheng: The Ideal and Dilemma of the New Culture-Taking a look at the May 4th Movement from the perspective of Cai Yuanpei . . . . . (183)
4. Tang Yihuan: The Thought and Practice of Vocational Education in Modern China — Taking Cai Yuanpei and Tang Wenzhi as Examples. . . . . (205)

## Part III

### **Commentary of “The 19th Graduate Student Conference of Chinese History”**

1. Conference Review ..... Editor for ASIAN STUDIES (237)
2. Summary ..... Zhou Fongzheng (249)